

Содержание журнала "Проблемы Дальнего Востока" □ 2 за 2012г.

Журналу «Проблемы Дальнего Востока» — 40 лет

□ ПОЛИТИКА

А. Жебин. КНДР: каким курсом?

В. Портяков. О некоторых особенностях внешней политики Китая в 2009–2011 гг.

В. Павлятенко. Как Япония становится «нормальным государством»

В. Грайворонский. Концепция внешней политики Монголии

В. Журавель. Некоторые проблемы борьбы с терроризмом на территории стран Шанхайской организации сотрудничества

КРУГЛЫЙ СТОЛ В ПДВ

Фактор Китая во взаимоотношениях РФ и США

ТЕОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ

А. Мокрецкий. Парадигма мирного развития Китая

ГОСУДАРСТВО И ОБЩЕСТВО

А. Диченко. Борьба с незаконным оборотом наркотиков в КНР: история, современность, международный аспект

ИСТОРИЯ

Д. Киселев. «Шитоулинское дело»: действия русских войск в Маньчжурии в период до 1900 г.

Е. Кобелев. Бао Дай, последний император Вьетнама. Исторический очерк

РЕЛИГИЯ

В. Колупаев. Русские католики в Харбине (20 е–30 е годы XX века)

КУЛЬТУРА

Е. Кондратьева. Судьба вэньяня после Синьхайской революции

ЮБИЛЕЙ УЧЕНОГО

К 80-летию Игоря Алексеевича Рогачева

Вадиму Павловичу Ткаченко — 80 лет

Contents

Summary

КНДР: каким курсом?

© 2012 А. Жебин

Особое внимание уделено развитию политических процессов в стране в период до и после внезапной кончины Ким Чен Ира в декабре 2011 г., в том числе передаче власти новому руководителю Ким Чен Ыну, ситуации внутри правящей элиты. Рассматриваются отношения КНДР с Россией, Китаем, США, Республикой Корея и некоторыми другими странами, влияние событий в Ливии на перспективы решения ядерной проблемы Корейского полуострова.

Ключевые слова: КНДР, передача власти, Корейский полуостров, безопасность, ядерная проблема, международные отношения

О некоторых особенностях внешней политики Китая в 2009–2011 гг.

© 2012 В. Портяков

Экономические успехи КНР побудили ее активнее, чем прежде, претендовать на формирование правил игры на мировой арене. Внешняя политика Китая в 2009–2010 гг., особенно в Азии, приобрела весьма напористый характер. Это дало повод США, объявившим о «возвращении в Азию», усилить противодействие растущему влиянию КНР в регионе.

Такой разворот событий грозил серьезным ухудшением внешних условий развития страны. В связи с этим с конца 2010 г. в ее внешнюю политику вносятся определенные коррективы, призванные смягчить сложности взаимной адаптации усилившегося Китая и меняющегося мира.

Ключевые слова: Китай, современная внешняя политика, Азия, напористость, коррективы.

Как Япония становится «нормальным государством»

© 2012 В. Павлятенко

В статье освещается один из аспектов превращения Японии в «нормальное государство», т.е. в один из военно-политических центров мира. Данный аспект включает в себя завершение процесса формирования разведывательного сообщества или национальной разведки Японии. В статье рассматриваются особенности механизма координации деятельности разведсообщества, этапы и содержание реформ национальной разведки, структурный анализ основных субъектов разведсообщества страны, вскрытие особенностей развития национальной разведки на современном этапе.

Ключевые слова: Япония, национальная безопасность, разведывательное сообщество, разведка и контрразведка.

Концепция внешней политики Монголии

© 2012 В. Грайворонский

Подведены внешнеполитические итоги 2011 г., названы основные факторы повышения места и роли Монголии в современном мире, рассмотрены структура и основное содержание Концепции внешней политики Монголии, принятой в обновленной редакции Великим государственным хуралом (парламентом) Монголии в феврале 2011 г., проанализированы некоторые аспекты внешней политики Монголии (поддержание баланса в отношениях Монголии с Россией и Китаем, политика «третьего соседа» и др.)

Ключевые слова: Монголия, внешняя политика, концепция, Россия, Китай, США, политика «третьего соседа».

Некоторые проблемы борьбы с терроризмом на территории стран Шанхайской организации сотрудничества

© 2012 В. Журавель

Рассматриваются проблемы террористической угрозы для стран, входящих в Шанхайскую организацию сотрудничества, и борьбы с этой угрозой. Характерные черты действий террористических организаций, меры повышения эффективности антитеррористической деятельности ШОС.

Ключевые слова: Шанхайская организация сотрудничества, терроризм,

антитеррористическая коалиция, контртеррористические операции.

Фактор Китая во взаимоотношениях РФ и США «Заочный» круглый стол российских и американских китаеведов

Впервые на страницах журнала российские и американские китаеведы дискутируют по проблемам взаимоотношений в «треугольнике» КНР—США—РФ.

Ключевые слова: Китай, США, Россия, «треугольная» дипломатия.

Парадигма мирного развития Китая

© 2012 А. Мокрецкий

Автор подробно анализирует путь мирного развития Китая. Самыми яркими характеристиками данного пути являются научный поиск, независимое и самостоятельное развитие, открытость, мирное сосуществование и сотрудничество, соразвитие.

Ключевые слова: Китай, мирная внешняя политика, независимое развитие, соразвитие, открытость, мирное сосуществование и сотрудничество, научный поиск.

Борьба с незаконным оборотом наркотиков в КНР: история, современность, международный аспект

© 2012 А. Диченко

Статья посвящена опыту Китая в борьбе с незаконным оборотом наркотиков. Содержит анализ принятого в декабре 2007 г. соответствующего закона КНР, дает обзор связанной с ним правоприменительной практики, а также взаимодействия КНР с другими странами в данной сфере. Рассматривается сотрудничество Китая и России по

противодействию незаконному обороту наркотиков, осуществляемое в рамках ШОС и на двустороннем уровне.

Ключевые слова: Китай, китайско-российское сотрудничество, наркоугроза, наркоконтроль.

«Шитоулинское дело»: действия русских войск в Маньчжурии в период до 1900 г.

© 2012 Д. Киселёв

Работа посвящена малоисследованной странице истории российско-китайских отношений на Дальнем Востоке. В конце XIX в. русские войска неоднократно проводили операции в районах Маньчжурии (Северо-Восточного Китая), прилегающих к границам Приамурья и Уссурийского края. Заход русских военных на территорию Китая не поощрялся командованием и мог послужить причиной возникновения серьезного пограничного инцидента. Примером такого рода может служить так называемое «Шитоулинское дело» — стычка между китайским военным отрядом и казаками Уссурийской конной сотни в верховьях р. Мулинхэ в июне 1879 г.

Ключевые слова: «Шитоулинское дело», хунхузы, русские казаки, Маньчжурия.

Бао Дай, последний император Вьетнама Исторический очерк

© 2012 Е. Кобелев

В 1945 году в результате победы Августовской революции во Вьетнаме был ликвидирован монархический режим, представитель правящей династии Нгуенов император Бао Дай отрекся от престола. В последние годы, по мере расширения гласности и открытости во вьетнамском обществе, появилось довольно много книг и публикаций, в которых подробно и вполне объективно прослеживается жизнь последнего императора Вьетнама, которая была насыщена невероятным политическим многообразием и авантюрными приключениями.

Ключевые слова: Вьетнам, Франция, Япония, династия Нгуенов, император Бао Дай, императрица Нам Фыонг, отречение от престола.

Русские католики в Харбине (20–30 е годы XX века)

© 2012 В. Колупаев

Статья приводит сведения о религиозной жизни русских эмигрантов в Китае. Для административной организации их церковных структур в 1928 г. Ватиканом был создан экзархат с центром в Харбине. В 1948–1949 гг. фактическое существование экзархата прекратилось в связи с арестами духовенства и мирян, оставшиеся на свободе смогли эмигрировать в Австралию и страны Латинской Америки.

Ключевые слова: Маньчжурия, русская эмиграция в Китае, католический экзархат в Харбине, русские католики византийского обряда

Судьба вэньяня после Синьхайской революции

© 2012 Е. Кондратьева

Работа посвящена истории взаимодействия вэньяня и байхуа на протяжении длительного исторического периода. Особое внимание уделено распространению байхуа после Синьхайской революции и «Движения 4 мая».

Ключевые слова: вэньянь, байхуа, «Движение 4 мая», движение фугу, письменный язык

Contents

"Far Eastern Affairs" Celebrates 40th Birthday

POLITICS

A. Zhebin. The DPRK: In Which Direction to Go Further?

V. Portyakov. Some Features of the PRC Foreign Policy, 2009–2011

V. Pavlyatenko. How Japan Is Becoming "A Normal Country"

V. Gravoronsky. Concept of Mongolia's Foreign Policy

V. Zhuravel. Some Problems of Struggle Against Terrorism on the Territory of the SCO Countries

"FAR EASTERN AFFAIRS" ROUNDTABE: CHINA'S FACTOR IN RELATIONSHIP BETWEEN RUSSIA AND USA THEORY AND METHODOLOGY

A. Mokretsky. The Paradigm of China's Peaceful Development

STATE AND SOCIETY

A. Dichenko. The Struggle Against Unlawful Circulation of Drugs in China: History, Present Time, International Aspects

HISTORY

D. Kiselev. "Shitouling Case": Russian Military Actions in Manchuria in late 19th Century

E. Kobelev. Bao Dai, the Last Emperor of Vietnam

RELIGION

V. Kolupaev. Russian Catholics in Harbin (1920th-1930th)

CULTURE

E. Kondratieva. The Fate of Wenyan after the Xinhai Revolution

SCHOLAR JUBILEE

Igor Alexeevich Rogachev's 80th Birthday

Vadim Pavlovich Tkachenko — 80 years

Contents

Summary

Summary

Zhebin. The DPRK: In Which Direction to Go Further?

The author analyses the DPRK's domestic and foreign policy during 2010–2011 pe-riod. Special attention is given to political developments in the country before and after Kim Jong-il's sudden death in December 2011, including power succession process. The author suppose, that the country's new leader Kim Jong-un position within the top elite, at least for the time being, looks like rather secured. North Korea's relations with Russia, China, the USA, South Korea and some other countries are also analyzed, as well as implications of events in Libya for the solution of the nuclear problem on the Korean peninsula. The author also presents his vision for possible future steps by Russia to develop relations with the DPRK and ensure peace and security in Northeast Asia.

Key words: DPRK, power succession, Korean peninsula, security, nuclear problem, international relations

V. Portyakov. Some Features of the PRC Foreign Policy, 2009–2011

The economic successes of China stimulated her more actively, than ever before, pre-tend to the formation of rules of the game in the world. China's foreign policy in 2009–2010, especially in Asia, became rather assertive. This prompted the United States, pledged to "return to Asia", to strengthen the opposition to China's growing influence in the region.

This turn of events threatened seriously deteriorate the environment for the develop-ment of the country. So, since the late 2010 Beijing made some adjustments in its foreign pol-icy in order to smooth the mutual adaptation of China and the changing world.

Keywords: China, a modern foreign policy, Asia, assertiveness, adjustments

V. Pavlyatenko. How Japan Is Becoming "A Normal Country"

This article tries to highlight one of the aspects related to Japan's transformation into "a normal state" — that is, a military and political center of the world. The given aspect in-cludes final formation of intelligence community as Japan's national intelligence service. In order to analyze

the subject, the article addresses such issues as specifics of the mechanism for coordination of the activities conducted by the intelligence community, stages and contents of the national intelligence reform, structural analysis of major actors within the intelligence community of Japan, and identification of specifics in development of national intelligence at the present time. Key words: Japan, national security, intelligence community, intelligence and counter-intelligence, political and security situation in Northeast Asia.

V. Graivoronsky. Concept of Mongolia's Foreign Policy

The author summarized some main results of Mongolia's foreign policy in 2011, de-fined general factors of increasing Mongolia's role and significance in the contemporary world, analysed a structure and general content of the Concept of Mongolia's Foreign Policy, which was newly adopted by the Great State Hural (parliament) of Mongolia in February 2011, exam-ined some aspects of its foreign policy, namely, maintaining a balance in Mongolia's relations with Russia, China, USA, Japan and other countries, "third neighbour" policy and so on.

Key words: Mongolia, foreign policy, Russia, China, USA, "third neighbour" policy.

V. Zhuravel. Some Problems of Struggle Against Terrorism on the Territory of the SCO Countries

The article considers the problems of the terrorist threat for the countries included in the Shanghai Cooperation Organization, and the fight against this threat. The analysis of characteristic features of the actions of terrorist organizations in the SCO space can improve the ef-fectiveness of anti-terrorist activity of this organization and its member states and strengthen stability in the Central Asian region.

Key words: the Shanghai Cooperation Organization, terrorism, threat, terrorist at-tacks, the anti-terrorist coalition, the counter-terrorism operations, the executive committee of the RATS SCO, Al-Qaeda, the Afghan-Pakistani zone.

"Far Eastern Affairs" Roundtable: China's Factor in Relationship Between Rus-sian and USA.

The Roundtable represent discussion of Russian and American Sinologists on the problems of relationship inside so called "Russian — America — China" triangle, which first time took place in "Far Eastern Affairs" Journal.

Key words: Chine, Russia, USA, "triangle" diplomacy.

A. Mokretsky. The Paradigm of China's Peaceful Development.

The article highlights the way of China's peaceful development. The most prominent features of this kind of development are: scientific approach, independent standing in the world arena,

openness, peaceful coexistence, cooperation.

Key words: Chine, peaceful foreign policy, independent development, openness, peaceful coexistence, scientific approach.

A. Dichenko. The Struggle Against Unlawful Circulation of Drugs in China: His-tory, Present Time, International Aspects

The article describes the Chinese experience of drug control, analyses Anti-drug Law of the People's Republic of China adopted in December 2007, overviews its enforcement prac-tice as well as cooperation of China with other countries in the sphere of counter-drug activi-ties. It also reviews the anti-drug partnership between China and Russia which is exercised in the framework of the Shanghai Cooperation Organization and on the level of the law-enforcement agencies of the mentioned countries. The author comes to the conclusion that it is necessary to strengthen the cooperation of the two countries in the sphere of drug control.

Key words: Chine, cooperation between China and Russia, drug threat, drug control, anti-drug law, drug control policy.

D. Kiselev. "Shitouling Case": Russian Military Actions in Manchuria in late 19th Century

The paper examines an interesting and less-know chapter in the history of Sino-Russian relations on Far East in late 19th century. In that period Russian army repeatedly per-formed operations in parts of Manchuria (North-Eastern China), adjoining to Ussury and Amur regions of Russia. All these actions were related to the problem of honghuzi ("red bearded") — well-organized Manchurian bandits. Gangs of honghuzi migrated across Sino-Russian border, committing offence both in China and Russia. Stalking honghuzi, Russian detachments could penetrate into Chinese territory up to 100 km. In some cases these were conscious actions, oth-erwise — mistakes of way finding. Such raids into Chinese territory were not encouraged by Russian military command, since they could provoke serious border incidents. A perfect exam-ple of this is the so called "Shitouling Case" — bloody clash between Chinese regiment and Russian Cossack squadron in upper reaches of Mulinghe River in June of 1879. Due to this in-cident both neighboring states had to take steps to improve border situation and suppress criminal activity. Nevertheless, episodic Russian military raids to Manchuria took place after 1879. In some cases they were joint Sino-Russian actions against banditry.

Key words: "Shitouling Case", honghuzi, Russian Cossack, Manchuria.

E. Kobelev. Bao Dai, the Last Emperor of Vietnam, Historical Essay

After the victory of the August Revolution in Vietnam in 1945, the monarchy regime was toppled, and Emperor Bao Dai from the Nguyen's ruling dynasty abdicated the throne. Be-fore 1986, when the Socialist Republic of Vietnam launched the "doi moi" (renovation) policy, the name of Bao Dai was quite rarely mentioned in the Vietnamese historical and memoir lit-erature. However, in the last several years, as the Vietnamese society is becoming the ever more open, quite many books and publication appeared that rather objectively and in detail

highlight the life of the last Emperor of Vietnam — the life full of incredible political diversity and adventures.

Key words: Vietnam, France, Japan, Nguyen dynasty, Emperor Bao Dai, Empress Nam Fuong, abdication, supreme counselor of Ho Chi Minh government, head of "the State of Vietnam".

V. Kolupaev. Russian Catholics in Harbin (1920th–1930th)

Article gives information about the religious life of Russian emigrants in China, among which emerged a group of Catholics of the Byzantine rite. For the administrative organization of their church structures, in 1928 Vatican established Exarchate with the center in Harbin. In 1948–1949 the actual existence of the Exarchate ended in the arrests of clergy and adepts. Those, who remained free, were at large able to emigrate to Australia and Latin America.

Key words: Russia emigration in China, Catholics of the Byzantine rite, Exarchate in Harbin.

E. Kondratieva. The Fate of Wenyan after the Xinhai Revolution

Interaction between Wenyan and Baihua has a long history, elements of the Vernacular Chinese started to appear in fiction already in the middle ages. After the Xinhai revolution and the May Fourth Movement, the Baihuawen Movement has began. During this period, Vernacular language has actively infiltrated into all spheres of life, there was a huge amount of literature written in Baihua. However, there were also the opponents of Baihua. We can distinguish multiple phases in the struggle between Wenyan and Baihua and in the development of the Fugu Movement in 1917–1934. Wenyan long have prevailed in official documents and also partly in education and press. By the middle of the century, Baihua replaced Wenyan in written communication, but elements of it are now widely represented in Chinese texts.

Key words: Baihua, May Fourth Movement, Fugu Movement, literary language.